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De vaste Commissie voor Sociale Zaken', welke met het voorbereidend on-
derzoek van dit wetsontwerp werd belast, wil zich in haar voorlopig verslag 
gaarne beperken tot de voorgestelde wijzigingen van de verschillende wet-
ten. In het algemeen kon de commissie zich met die voorstellen verenigen. 
De commissie hoopt op korte termijn met de Regering in een mondeling 
overleg van gedachten te wisselen over een aantal problemen verband hou-
dende met de invoering van de Algemene Arbeidsongeschiktheidswet. 

Recht op kinderbijslag, kinderaftrek, wezenpensioen en 
ziekenfondsverzekering 

In de memorie van toelichting wijzen de bewindslieden, hoewel wordt 
voorgesteld op grond van de invoering van de Algemene Arbeidsonge-
schiktheidswet per 1 oktober a.s. de aanspraak op kinderbijslag bij het berei-
ken van de 18-jarige leeftijd als gevolg van invaliditeit te doen vervallen, 
niettemin op een verschil tussen de kinderbijslagwetten en de Algemene Ar-
beidsongeschiktheidswet op het punt van de wachttijd. Zodra aannemelijk 
is, dat de invaliditeit tenminste een jaar zal voortduren, gaat op grond van de 
huidige wetgeving voor invalide kinderen tussen 18 en 27 jaar het recht op 
kinderbijslag in. De AAW-uitkering wordt echter eerst verleend na een 
wachttijd van 52 weken arbeidsongeschiktheid. 

De bewindslieden tekenen hierbij aan, dat het aantal kinderen, dat na het 
18e jaar doch vóór het 27e jaar invalide wordt, relatief gering is. Uitgaande 
van het totale aantal is dit ongetwijfeld juist. Niettemin zouden de leden van 
de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. alsmede de leden van de V.V.D.-frac-
tie, gaarne vernemen aan welke bronnen dit gegeven is ontleend. Ook zou-
den zij gaarne meer inzicht verkrijgen in het aantal invaliden waar het hier 
om gaat. 

Het is genoemde leden duidelijk, dat de in loondienst werkende kinderen 
bij het ingaan van arbeidsongeschiktheid de wachttijd overbruggen middels 
ziekengeld, maar voor studerende kinderen zien deze leden toch wel proble-
men opdoemen. 

Voor studenten met een studiebeurs zal de situatie niet zo zijn, dat de stu-
diebeurs terstond vanaf de eerste ziektedag wordt ingetrokken maar even-
min is te verwachten, dat die beurs altijd kan worden gehandhaafd over een 
belangrijk deel van de wachttijd of over de gehele wachttijd. Dit hangt van 
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het tijdstip van het ziek of invalide worden af. Valt het niet in het kader van 
de verlening van de studiebeurs te regelen dat aansluiting op het tijdstip van 
het ingaan van de AAW-uitkering kan worden verkregen? 

De bewindslieden merken in de memorie van toelichting op (blz. 19/20) 
dat «een student veelal een studiebeurs heeft». De genoemde leden voerden 
echter aan dat vele studerenden - en niet alleen uit de hogere inkomensklas-
sen - geen studiebeurs bezitten. Bij die studerenden aan wier ouders kinder-
bijslag wordt toegekend, vervalt het recht hierop weliswaar niet vanaf de 
eerste ziektedag maar wel, afhankelijk van de situatie op de peildata, binnen 
enkele maanden daarna. 

Voor deze groepen, concludeerden de hier aan het woord zijnde leden, be-
tekent het vervallen van het recht op kinderbijslag voor invalide kinderen 
van 18-27 jaar zonder directe aansluiting op de AAW-uitkering bepaald geen 
winstpunt. De bewindslieden geven zelf toe dat er mogelijk voor een beperkt 
aantal gevallen gedurende een korte periode van een zekere achteruitgang 
kan worden gesproken, waarvoor dan de Algemene Bijstandswet als com-
plement kan fungeren. Het zal duidelijk zijn, dat de leden van de genoemde 
fracties wel gaarne meer inzicht in de omvang en opvang van deze proble-
matiek zouden willen hebben. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie zeiden het argument van de bewindslie-
den, dat het hier een relatief kleine groep betreft, in het geheel niet als een 
valabel argument te beschouwen. Is voor deze groep kinderen een over-
gangsregeling overwogen in de kinderbijslagwetgeving, zoals die in elk ge-
val wel voorzien is in de ziekenfondswetgeving? Zo nee, zouden de bewinds-
lieden daartoe alsnog willen overgaan. Als dit wel is overwogen, op grond 
van welke argumenten is er dan van afgezien? 

Heffing van premie ingevolge de WAO met inachtneming van een franchise 

De leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. hadden er begrip 
voor, dat de bewindslieden in het kader van dit wetsontwerp een premiehef-
fing met inachtneming van een franchise voorstellen om te ontkomen aan 
het effect van inkomensoverdracht van lagere naar hogere inkomens. Uit de 
op blz. 23 van de memorie van toelichting voorkomende tabel blijkt echter 
dat de middengroepen hierdoor opnieuw zwaarder zullen worden belast. 
En dit gebeurt dan terwijl we nog steeds wachtende zijn op een SER-
advies over de premiedrukverdeling, waarin juist de positie van de midden-
groepen en ongehuwden binnen de sociale verzekering nader zou worden 
bekeken. Een op recentere gegevens berustende tabel zou, naar de verwach-
ting van de bewindslieden dezelfde tendens te zien geven. Niettemin zouden 
deze leden een tabel, gebaseerd op gegevens uit latere jaren dan 1970, zo 
mogelijk ook van 1975, op prijs stellen. 

Terwijl, vervolgden genoemde leden, de bewindslieden in het éne geval -
nl. ter voorkoming van het effect van inkomensoverdracht van lagere naar 
hogere inkomens - het aspect van de lastenverdeling zwaarder laten wegen 
dan de administratief-technische complicaties van een systeem mèt franchi-
se, laten zij in het andere geval echter - nl. bij de gehuwde vrouwen en alle 
ongehuwde werknemers - het aspect van de lastenverdeling minder zwaar 
wegen dan de administratief-technische complicaties bij een systeem van 
meer dan één franchise. Deze leden zouden een nadere uiteenzetting hier-
omtrent op prijs stellen. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie zeiden grote waardering te hebben voor 
het feit, dat een f ranchise-regeling wordt voorgesteld. Ook deze leden vroe-
gen of het mogelijk was recentere cijfers te verschaffen dan die uit 1970. 

Onder instemming met de in de toelichting aangevoerde redenen om te 
komen tot een franchise-bepaling, vroegen de leden van de V.V.D.-fractie, bij 
welke vraag de leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. zich aanslo-
ten, zich af of de grondslag voor een dergelijke franchise niet nader in de wet 
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zelf dient te worden vastgelegd. Het kwam hun voor dat de huidige wetsbe-
paling zo algemeen is dat formeel-juridisch elk bedrag hiervoor gekozen zou 
kunnen worden, hetgeen, gelet op de toelichting, bezwaarlijk de bedoeling 
kan zijn. Nu in de praktijk van de sociale verzekeringswetgeving aan de in de 
toelichting op wetsartikelen aangegeven bedoeling of begrenzing van wette-
lijke bevoegdheden niet altijd de hand wordt gehouden, vroegen deze leden 
of nadere concretisering in de wetstekst niet noodzakelijk is. 

Vertegenwoordiging van verzekerden in uitvoeringsorganen van de 
Algemene Arbeidsongeschiktheidswet 

De leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. zouden gaarne nog 
een nadere toelichting ontvangen op de laatste alinea van § 5 van de memo-
rie van toelichting. De bewindslieden delen in deze alinea mede dat over de 
vertegenwoordiging in het bestuur van de Gemeenschappelijke Medische 
Dienst nog overleg wordt gepleegd met het GMD-bestuur en de Federatie 
van bedrijfsverenigingen. 

Het is deze leden bekend dat betrokkenen er reeds op gewezen hebben dat 
de gekozen oplossing op grond van een aantal formele aspecten niet aan-
trekkelijk is. Uiteraard hebben de bezwaren vooral betrekking op het afwij-
ken van het pariteitsbeginsel. Is, vroegen deze leden, de Sociale Verzeke-
ringsraad hierover ook om advies gevraagd? Deze leden zouden dan gaarne 
over dit advies beschikken, terwijl zij voorts gaarne een reactie van de be-
windslieden op de geuite bezwaren zouden vernemen. 

De leden van de fractie van de P.v.d.A. hechtten groot belang aan verte-
genwoordiging van de nieuwe groepen verzekerden in de uitvoeringsorga-
nen. De wezenlijke vraag daarbij, of een volksverzekering door de bestaande 
bedrijfsverenigingen moet worden uitgevoerd, is tot nu toe door de be-
windslieden ontgaan. Deze zaak zal pas goed kunnen worden opgelost in het 
kader van een ingrijpende reorganisatie van de uitvoering van ons stelsel 
van sociale zekerheid. Voordat hiertoe wordt overgegaan zal, zoals ook bij 
dit artikel blijkt, met tussenoplossingen moeten worden gewerkt. Daarbij rij-
zen nogal wat vragen. 

In welke vorm, zo vroegen deze leden, zullen de aangewezen organisaties 
worden aangewezen bij de arbeid van de bedrijfsverenigingen? 

Is het de bedoeling, dat deze organisaties ook leden van het bestuur mo-
gen aanwijzen en, zo ja, welke rechtsgrond heeft de Minister dan om de pari-
teit binnen het bestuur van een bedrijfsvereniging te doorbreken? 

Als deze organisaties ook bestuursleden mogen aanwijzen, hoe is dan een 
splitsing te maken in specifieke AA W-kwesties en andere werkzaamheden 
van de bedrijfsverenigingen? Veel algemene beleidsactiviteiten van be-
drijfsverenigingen hebben ook consequenties voor de AAW (bij voorbeeld de 
regionale spreiding). Bovendien is het de vraag, hoeveel vertegenwoordigers 
van hoeveel organisaties moeten worden toegelaten. 

Deze leden, behorend tot de fractie van de V.V.D., zouden graag nog een 
nadere beschouwing ontvangen over de vertegenwoordiging van organisa-
ties in uitvoeringsorganen van de sociale verzekeringswetgeving. 

Behoren naast de van jongsafaan gehandicapten ook zelfstandige be-
roepsbeoefenaars niet tot diegenen, voor wie thans geen wettelijke verzeke-
ring inzake arbeidsongeschiktheid bestaat? Zijn de zelfstandigen thans als 
zodanig - afgezien van hun vertegenwoordiging als werkgeversgroepering 
- wel in besturen van bedrijfsverenigingen vertegenwoordigd? 

Dient de wet niet een nadere aanduiding te bevatten aan welk criterium de 
toe te laten organisaties moeten voldoen? Dient er geen verschil te worden 
gemaakt tussen organisaties die de belangen behartigen van verzekerden, 
en die zich met de belangen van uitkeringontvangenden bezighouden? Wel-
ke keuze wordt door de Regering gedaan, waarom, en welke consequenties 
heeft dit voor andere uitvoeringsorganen van de sociale wetgeving ? 
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Deze leden sloten zich ten slotte aan bij de door de leden van K.V.P., A.R.P. 
en C.H.U. gestelde vragen over de afwijking van het pariteitsbeginsel. 

De leden van de D'66-fractie spraken gaarne hun speciale waardering uit 
voor de wijze waarop de bewindslieden de vertegenwoordiging van verze-
kerden in de uitvoeringsorganen van de AAW gestalte geven. Het is met na-
me verheugend dat door middel van de Nederlandse Vereniging voor Reva-
lidatie en het Nationaal Orgaan Zwakzinnigenzorg, na het ter zake gevoerde 
overleg en volledig in overeenstemming met het verzoek daartoe vanuit de 
fractie van D'66, de samenwerkende organisaties van gehandicapten zelf 
rechtstreeks vertegenwoordigd zullen zijn in het bestuur van het AAF. Het 
vertrouwen lijkt gerechtvaardigd dat het in de memorie van toelichting ge-
noemde overleg met het GMD-bestuur tot een vergelijkbare oplossing zal 
kunnen leiden. Het voorstel om de mogelijkheid te openen voor de Minister 
van Sociale Zaken om een bedrijfsvereniging te kunnen aanwijzen die ge-
houden is nader aan te duiden organisaties, die de belangen van gehandi-
capten behartigen, aan het werk te laten deelnemen, moet in dit verband ook 
positief beoordeeld worden. 

Artikel VII, Onderdeel H 

De leden van de V.V.D.-fractie vroegen zich af of met de voorgestelde tekst 
geen ongewenste verruiming wordt gecreëerd van de mogelijkheid om 
naast een uitkering inkomen uit arbeid te genieten. Onder erkenning van de 
bezwaren van de SVR tegen de huidige tekst van de desbetreffende artikelen 
leek het hun noodzakelijk het uitzonderingskarakter van cumulatie van in-
komsten uit uitkering en arbeid in de wet te handhaven. Zij vroegen zich af of 
met deze wijziging niet over het door de SVR beoogde doel wordt heenge-
schoten. 

Artikel VII, Onderdeel M - artikel 57 

Moet het eerste lid niet gelezen worden: «Behoudens het bepaalde in de 
volgende leden... etc» ? 

Artikel VII, Onderdeel Y 

De leden van de P.v.d.A.-fractie betoonden zich verontrust over de ten-
dens in het wetsontwerp om uitsluitend om administratieve redenen terug 
te komen van het in de WAO neergelegde principe, dat iedere beslissing in-
gevolge die wet direct in voor beroep vatbare vorm moet worden afgege-
ven. Zij wilden daarom hier nog eens herhalen - en voorts verwijzen naar-
wat zij reeds bij de voorbereiding en de openbare behandeling van de Wijzi-
ging van de Liquidatiewet invaliditeitswetten (nr. 13 743) hadden gesteld, 
namelijk dat het belang van cliënten bij een goede dienstverlening (i.c. bete-
kent dat een duidelijke motivering van de beslissing en daardoor de moge-
lijkheid voor de cliënt om - zonodig - direct in beroep te gaan) meer gewicht in 
de schaal behoort te leggen dan het belang van het uitvoeringsorgaan bij 
een eenvoudige administratie. 

Deze leden wilden pleiten voor een over de gehele linie van de sociale ver-
zekeringen afgeven van voor beroep vatbare beslissingen. Zij vreesden - op 
grond van hun ervaringen met het ombudswerk - dat al te vaak uitkerings-
gerechtigden zich niet bewust zijn van de betekenis van de mogelijkheid een 
voor beroep vatbare beslissing te vragen. Voorts vroegen zij de bewindslie-
den of deze hun mening delen dat, indien het uitvoeringsorgaan verplicht is 
altijd een beslissing in voor beroep vatbare vorm af te geven, de kans groter 
is dat de beslissing beter wordt overwogen dan wanneer een zodanige be-
slissing pas op verzoek behoeft te worden afgegeven. Is er niet het risico dat 
het uitvoeringsorgaan pas over de motivering van de beslissing goed gaat 
nadenken op het moment dat een voor beroep vatbare beslissing wordt ge-
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vraagd? Leidt deze werkwijze (eerst een beslissing en na een verzoek daar-
toe eerst een voor beroep vatbare beslissing) niet tot een andere procedure 
dan door de wet beoogd is, nl. tot een voorzieningenprocedure bij de uitvoe-
rende instantie in plaats van tot een beroepsprocedure bij de onafhankelijke 
beroepsrechter? 

Kan de Staatssecretaris van Sociale Zaken aangeven hoe dikwijls het ver-
zoek om afgifte van een voor beroep vatbare beslissing ertoe leidt dat het 
uitvoeringsorgaan alsnog een voor de cliënt gunstige beslissing afgeeft? 
Kan de Staatssecretaris voorts inzicht geven in de tijdsperiode die verloopt 
tussen de aanvraag van een voor beroep vatbare beslissing en de afgifte van 
zo'n beslissing? 

Artikel IX - tweede lid 

Deze leden van de V.V.D.-fractie betwijfelden of het nodig is op deze per-
fectionistische wijze personen die in het buitenland hun woonplaats hebben, 
voorzieningen, die geen potentiële «WAO-rechten» zijn, na te blijven dra-
gen. Ook de leden van de fracties van K.V.P., A.R.P. en C.H.U. stelden een na-
dere toelichting terzake op prijs. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vroegen of de geruchten die hun bereikt 
hadden juist zijn als zou de Regering overwegen om in de toekomst per defi-
nitie de verstrekking van voorzieningen te koppelen aan het wonen in Neder-
land. 

Artikel XXV 

Bij dit artikel merkten de leden van de P.v.d.A. op, dat het overhevelen 
van de WAMIL-voorzieningen, te weten de voorzieningen voor dienstplichti-
ge militairen en daarmee gelijkgestelden, tot gevolg heeft, dat deze voorzie-
ningen, die eerder uit de algemene middelen werden gefinancierd, nu uit 
premie gefinancierd zullen worden. Deze leden zouden dit gevolg voor de fi-
nanciering ongedaan gemaakt willen zien en zouden graag vernemen of de 
bewindslieden daartoe bereid zijn. 

De voorzitter van de commissie, 
Hermsen 

De griffier van de commissie, 
Eikerbout 
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